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در بازدید از نمایشگاه قابلیت های وزارت دفاع در تولید و اقتصاد دانش بنیان
اسلامی: صنایع دفاعی و بخش فناوری های دفاعی 

همواره در کشور ما پیشتاز بوده است
رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه بازدید از نمایشگاه قابلیت های وزارت 
دفاع در تولید و اقتصاد دانش بنیان، با اشاره به دستاوردهای وزارت دفاع در 
عرصه های مختلف اظهار داشت: صنایع دفاعی و بخش فناوری های دفاعی 

همواره در دنیا پیشتاز بوده و در کشور ما نیز چنین است.
به گزارش ایســنا، محمد اسلامی رئیس ســازمان انرژی اتمی در حاشیه بازدید از نمایشگاه 
قابلیت های وزارت دفاع در تولید و اقتصاد دانش بنیان با اشــاره به دستاوردهای وزارت دفاع در 
عرصه های مختلف اظهارداشت: صنایع دفاعی و بخش فناوری های دفاعی همواره در دنیا پیشتاز 
بوده و در کشور ما نیز چنین است.وی افزود: عمدتا در بخش دفاعی که به فناوری های نوظهور 
دسترسی پیدا می شود از آن استفاده و پس از آن به سایر بخش ها وارد می شود و بر صنعت و 
زندگی مردم تاثیر می گذارد. در کشور ما هم بحمدلله این اتفاق رخ داده و با هدایت های مقام 
معظم رهبری، صنایع دفاعی درحوزه دانش بنیان جزو پیشتازان این عرصه بوده است.اسلامی 
ادامه داد: دانشمندان صنعت دفاعی غلی رغم  تحریم های ظالمانه  نه تنها مایوس نشده بلکه 
تحقیقات نتیجه گرا را در دستور کار خود قرار دادند و با ایجاد ظرفیت خلق فناوری و خلق محصول، 
توانستند به یک ظرفیت پایدار و قابل اعتماد دست پیدا کنند که امروز ما بتوانیم به آن دست پیدا 
کنیم.رییس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: به طور طبیعی این ظرفیت به قدری گسترده و 
موثر است که می تواند همه بخش ها را تحت حمایت خود قرار دهد و از سرریز فناوری آن سایر 
بخش ها بتوانند بهره مند شوند.اسلامی با اشاره به بازدید خود از نمایشگاه قابلیت های وزارت دفاع 
در تولید و اقتصاد دانش بنیان گفت: من امروز از دیدن زحماتی که دوستان در صنایع گوناگون 
در وزارت دفاع انجام داده بودند، لذت بردم و خدا را شاکر هستم که کاملا فعال و پیشرو هستند و 
امیدوارم این مسیر را با سرعت ادامه دهند و همچنان در این عرصه پیشتاز بمانند.وی افزود: چشم 
انداز این حرکت حفظ تراز پیشتازی است. یعنی اگر پیشتازی نباشد و فناوری هایی در دنیا ظهور کند 
که بخش دفاعی ما آن را نشناسد و نداند و موجب غافلگیری شود، به این معنی است که مجموعه 
دفاعی کشور وظیفه خود را درست انجام نداده، فلذا در لبه دانش حرکت کردن یک الزام است و 

بایست همیشه به سمت این چشم اندازه پرظرفیت و پرخروش حرکت کرد.

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس:
 سامانه تدارکات الکترونیکی 

باید به طور کامل الکترونیکی باشد
طاهری، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: طبق قانون مربوط 
به احکام دائمی کشور در ماده ۵۰ خواسته شده که تمام معاملات دولت باید 

الکترونیکی باشد.
به گزارش بازار، مصطفی طاهری با اشاره به نحوه اجرای فعالیت های سامانه تدارکات الکترونیکی 
به خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما اظهار داشت: دو موضوع هست. یکی این که کدام دستگاه ها 
معاملات شان ر ا از طریق این سامانه انجام نمی دهند و مورد دوم الکترونیکی شدن است؛ اینکه 
معاملات از طریق سامانه انجام شود.در این خصوص وضعیت خوبی داریم و تقریبا دستگاه ها 
معاملات خود را در سامانه ثبت می کنند، اما ایراد، از الکترونیکی شدن است. کسی که بخواهد 
مناقصه یا مزایده برگزار کند موظف است دو نوبت آگهی در روزنامه چاپ کند و به طور میانگین، 
۱۰ میلیون تومن هزینه دارد و ۴۰ میلیون برگ کاغذ برای مزایده و مناقصه چاپ می شود.وی 
افزود: ما در کمسیون صنایع در حال بررسی هستیم. همین مزایده و مناقصه هم باید به صورت 
الکترونیک و حذف کاغذ باشد. با مسئولین صمت و سامانه تدارکات الکترونیک هم صحبت 
کردیم. متاسفانه به رغم اینکه موضوع، یک تکلیف قانونی بوده و در آیین نامه های اجرایی دولت 
تکلیف شده، اما بعدا عوض شده که فرصت ۵ ساله دیگری می دهیم در صورتی که نصِّ قانون، 
۲ سال بوده و نه ۵ سال و ما می خواهیم آیین نامه اجرایی دولت، حذف و قانون مجلس اجرا شود.

 سرگئی لاوروف:برجام نباید مشمول 
هیچ گونه اصلاح یا استثنایی شود

وزیر خارجه روسیه هم زمان با آغاز دور جدید مذاکرات احیای برجام در وین، 
موضع ایران در این گفت وگوها را مشروع دانست.

به گزارش ایلنا ب، »سرگئی لاوروف« وزیر خارجه روسیه هم زمان با آغاز دور جدید مذاکرات 
احیای برجام در وین، موضع ایران در این گفت وگوها را مشروع دانست.وی که در حاشیه نشست 
وزرای خارجه »آسه آن« در پنوم پن صحبت می کرد، به خبرنگاران گفت: »اکنون آمریکایی ها 
دنبال این هستند که طرحی متفاوت را در یک توافق جدید بگنجانند؛ در حالی که طرف ایرانی  
بر مفاد توافق سال ۲۰۱۵ تاکید دارد. به اعتقاد من موضع ایران کاملا مشروع است«.لاوروف با 
اشاره به خروج آمریکا از برجام در سال ۲۰۱۸ میلادی افزود: »آمریکایی ها از طرحی خارج شدند 
که هم خودشان و هم تمامی طرف های دیگر، آن را تایید کرده بودند. باتوجه به اینکه واشنگتن 
برای نابودی توافق تلاش کرد، اکنون وظیفه دارد با تجدیدنظر در موضعش به آن برگردد. امروز 
مشکل این است«.وزیر خارجه روسیه با تاکید بر این که موضع کشورش درباره امضای توافقی 
برای احیای برجام کاملا روشن و غیرقابل تغییر است، گفت که این طرح باید به همان شکلی 
که توسط شورای امنیت سازمان ملل تصویب شده است، احیا شود و نباید مشمول هیچ گونه 

اصلاح یا استثنایی شود.

سود بین بانکی به ۲۰ درصد برگشت
پس از مخالفت بورسی ها با روند افزایشی سود بین بانکی و رسیدن آن به نرخ 
۲۱ درصد، سیاستگذار بر کاهش این نرخ تصمیم گرفت که در حال حاضر نرخ 

سود در بازار بین بانکی با تداوم روند کاهشی به ۲۰.۶۴ درصد رسیده است.
به گزارش از ایسنا، روند افزایشی سود بین بانکی و رسیدن آن به نرخ ۲۱ درصد در ماه  گذشته 
با مخالفت بورسی ها همراه شد که در جلسه فعالان بازرار سرمایه با بانک مرکزی تصمیم بر 
کاهش و کنترل این نرخ گرفته شد.ماجرای اعتراض بورسی ها به افزایش سود بین بانکی به این 
برمی گردد که فعالان بازار سرمایه، افزایش این نرخ را بر روند منفی این بازار و خروج سرمایه از آن 
تاثیرگذار می دانند، درحالیکه کارشناسان پولی و بانکی معتقدند این نرخ  تاثیری بر تحولات شاخص 
بورس ندارد و روند افزایشی این نرخ در ماه های اخیر نیز ناشی از فشار تورمی بوده نه سیاست های 
ضدتورمی.اما سرانجام با گذشت دو روز از جلسه بورسی ها با بانکی ها برای کنترل سود بین بانکی، 
حرف بورسی ها به کرسی نشست و روند کاهشی سود بین بانکی آغاز شد و این نرخ از ۲۱.۳ به 
۲۱.۱ درصد رسید.در حال حاضر نیز، با تداوم روند کاهشی این نرخ براساس آخرین تغییرات جدول 
نرخ سود در بازار بین بانکی، این نرخ به ۲۰.۶ درصد رسیده که طبق اعلام رئیس سازمان بورس، 

سود بین بانکی به کمتر از ۲۰.۵ درصد هم خواهد رسید.

 سناریو تکراری افزایش 
نرخ مواد اولیه ظروف یکبار مصرف!

با نزدیک شدن به ایام محرم و یا عید های مناسبتی شاهد افزایش قیمت ظروف 
یکبار مصرف بوده ایم که این سناریو هرساله اتفاق می افتد.

با فرا رسیدن ماه محرم برخی از صنوف و واحدهای تولیدی به طور مستقیم و غیر مستقیم در 
برگزاری هیئت ها و عزاداری ها دخیل هستند  و به بیان دیگر بازارشان تکان می خورد.

بر اساس مشاهدات میدانی در روزهای اخیر شاهد افزایش قیمت ظروف یکبار مصرف در بازار 
بودیم. افزایش قیمتی در این روزها به عوامل مختلفی از جمله کمبود مواد اولیه بازمیگردد.

آقای رضا خلج  عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان ظروف یک بار مصرف  گفت: تولید و 
عرضه ظروف یک بار مصرف  شامل قاشق، چنگال، لیوان و ظرف دردار برای  استفاده در هیأت های 
مذهبی نسبت به پارسال افزایش یافته به دلیل ثبات نسبی مواد اولیه قیمت ظروف یکبار مصرف 
تغییر چندانی نداشته است. او می گوید: از مشکلاتی که تولیدکنندگان با آن مواجه هستند روش 
تهیه مواد اولیه از بورس است؛ چرا که به میزان مورد نیاز نمی تواند این مواد را تهیه و کالا تولید کند 
و ناگزیر است برای کمبود مواد اولیه اقدام به خرید از بازار آزاد کند که در نهایت باعث افزایش نرخ 
کالای تولید شده می شود و نیاز مند این است که خرید از پتروشیمی ها تسهیل  و نظارت قیمتی از 
سوی دولت انجام شود.رئیس سابق اتحادیه سازندگان و فروشندگان پلاستیک و نایلون گفت: عدم 
توازن در میزان عرضه مواد اولیه از سوی پتروشیمی ها و افزایش قیمت مواد اولیه از دلایلی است که 
سبب افزایش قیمت ظروف یکبار مصرف می شود این موضوع به خصوص به هنگام نزدیک شدن 
به ایام محرم و اعیاد مناسبتی شدت می یابد. رئیس سابق اتحادیه سازندگان و فروشندگان پلاستیک 
و نایلون می گوید: مواد اولیه به راحتی در دسترس نیست و توازن نبودن میزان عرضه در زمانی 
که تقاضا زیاد است سبب می شود تولید کننده با قیمت بیشتری کالای خود را به فروش برسانند. 
باید به این نکته توجه کرد گران فروشی و گران شدن کالا دو مقوله کاملا متفاوت است. انتظار 
می رود قیمت مواد اولیه ای که پتروشیمی ها تعیین می کنند نظارت بیشتری باشد مخصوصا زمانی 
که تقاضا برای آن افزایش می یابد.به گفته این فعال صنفی اینکه پتروشیمی مواد اولیه را با قیمت 
بالاتر به تولیدکننده بفروشد که در پی آن قیمت کالا افزایش می یابد مبنی بر گران فروشی نیست 
بلکه گران فروختن آن نسبت به قیمت خریداری شده گران فروشی است که البته در ایام محرم 
صنف ها این موضوع را رعایت می کنند .خریداران توجه داشته باشند کالاهای یک بار مصرف  را 
حتما از فروشگاه های معتبر خریداری کنند. ایران جزو ۱۰ کشور اول جهان در استفاده از ظروف یکبار 
مصرف است و سالیانه حدود ۱۸۵ هزار تن پلاستیک در کشور تولید می شود.۸۰ درصد از ظروف 
یک بار مصرف کشور در استان تهران و شهریار تولید که از این میزان حدود ۴۰ درصد به کشورهای 
همسایه صادر می شود.یکی از بزرگترین خریداران این کالا از ایران کشور عراق است، به گونه ای که 

۸۰ درصد واردات ظروف یک بار مصرف عراق از ایران انجام می شود.

اخبار کوتاه 

یک عضو کمیسیون عمران مجلس؛

یک ریال هم در صندوق ملی مسکن پول نیست
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: 
به گفته وزارت راه و شهرسازی هنوز منابع لازم برای ساخت 
مسکن تخصیص داده نشده است درحالی که بر اساس قانون، 
دولت باید تا پایان امســال ۲ میلیون واحد مسکونی ساخته و 

تحویل جامعه دهد.
به گزارش اقتصادآنلاین، علی اصغر خانی درباره وضعیت بازار مسکن و روند 
اجرای قانون جهش تولید مســکن، بیان کرد: ما به طور کلی از وضعیت بازار 
مســکن گلایه مند هستیم، اکنون حدود ۵ ماه از سال ۱۴۰۱ گذشته است اما 
متاسفانه اقدام موثری در بخش مسکن صورت نگرفته است، قانون نیز می گوید 
دولت باید در سال جاری ۲ میلیون مسکن را تحویل جامعه دهد ولی تاکنون 

اتفاق موثر و مفیدی در بحث مسکن رخ نداده است.
وی در ادامه با بیان اینکه وزارت راه و شهرسازی مدعی است که سازمان برنامه 
و بودجه در اجرای قانون جهش تولید مسکن همراهی لازم را ندارد، اظهار کرد: 
به عنوان نمونه بنا بوده در صندوق ملی مسکن ۲۵ هزار میلیارد تومان منابع جمع 
آوری شــود اما اکنون یک ریال هم در این صندوق پول نیست. این استدلال 

وزارت راه و شهرسازی درست است.
وی گفت: دو مجموعه باید حوزه مســکن را تکان دهند؛ یکی وزارت راه و 
شهرسازی به عنوان متولی اصلی و دوم سازمان برنامه و بودجه است که باید 

حمایت مالی برای ساخت مسکن انجام دهد.
نماینده مردم شاهرود در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: این دو مجموعه 

هستند که می توانند در حوزه مسکن گام های موثری بردارند. سایر دستگاه ها 
نظیر وزارت نیرو، وزارت صمت و انبوه سازان نیز در این حوزه نقش آفرین هستند 
اما کار اصلی در دست این دو مجموعه است که امروز این دو مجموعه شرایط 
خوبــی ندارند.خانی گفت: بنده در صحن مجلس به رئیس جمهور تذکر دادم 
که اگر فکری برای بازار مسکن نکنید سال آینده با بحران در این حوزه مواجه 

خواهیم شد.
بحران پیش روی بازار مسکن

وی در ادامه تاکید کرد: شخص رئیس جمهور به عنوان متولی اصلی باید به 
طور جدی در حوزه مسکن ورود کند و دولت را برای ساخت ۲ میلیون مسکن به 
 خط کند. اگر این جدیت نباشد اتفاقی نخواهد افتاد. حرف و گفتار درمانی نتیجه 

نمی دهد.به گفته وی در کشور، اگر حوزه مسکن به حرکت دربیاید ۲۸۶ رشته 
پشــت سر مســکن به حرکت درخواهند آمد. از حوزه لوازم خانگی تا مصالح 
ساختمانی به حوزه مسکن وابسته اند. زمانی که حوزه مسکن به حرکت دربیاید 
تمام این بخش ها نیز رشد می کنند.خانی در پایان افزود: اگر ما نتوانیم اقدام 
موثری در حوزه مسکن انجام دهیم سال آینده قیمت های موجود در بازار چند 
برابر خواهد شد. ما در سال ۸۵۰ هزار واحد مسکونی نیاز داریم، قانون نیز گفته 
دولت باید سالی یک میلیون مسکن بسازد. سال گذشته که گامی برداشته نشد 
امسال نیز تاکنون کاری انجام نشده است اما باید تا پایان سال ۲ میلیون مسکن 

تحویل جامعه دهد.
وضعیت ساخت مسکن اصلا قابل قبول نیست

رضایی کوچی رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی  نیز گفت: 
وضعیت ساخت مسکن در کشور اصلا قابل قبول نیست. دولت ساخت مسکن 

را آغاز کرده است اما با روند کنونی نمی تواند به نتیجه ای برسد.
محمدرضا رضایی کوچی در گفت و گو با بازار، درباره وضعیت اجرای قانون 
جهش تولید مسکن، اظهار داشت: یک قسمتی از ساخت مسکن، مقوله تأمین 
زمین است که باید در این بخش کمال همکاری صورت گیرد.وی بیان کرد: 
لازمه تأمین زمین آن است که تسهیلات بانکی و کمک هایی در صندوق ملی 

مسکن در نظر گرفته و منابع آن تامین شود.
وی تصریح کرد: درآمدهای ناشــی از مالیات بر خانه های خالی و لوکس و 
درآمدهای ناشی از زمین های بایر، کمک های دولت، خط اعتباری مسکن مهر 

و ۳۰ هزار میلیارد تومانی که در بودجه امسال پیش بینی شده است. همه باید 
در صندوق ملی مسکن برای ایجاد زیرساخت های مسکن هزینه شود.

نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: در حال حاضر 
صندوق ملی مسکن خالی است و منابعی به این صندوق تزریق نشده است، با 
این شرایط مسکن ساخته نمی شود، مگر اینکه آن تعهداتی که در قانون جهش 

تولید مسکن برای دستگاه ها تعریف کردیم، اجرایی شود.
وی درباره نحوه اختصاص زمین برای ساخت مسکن، گفت: حتی زمین های 
دولتی هم برای ساختمان مسکن اختصاص نیافته است. دستگاه های دولتی 
همراهی لازم در این زمینه نمی کنند، بانک ها به خوبی تسهیلات مسکن نداند 
و دولت به وظایفش برای تأمین منابع مالی صندوق ملی مسکن عمل نکرده 
است.رضایی کوچی اظهار داشت: وضعیت ساخت مسکن در کشور اصلا قابل 
قبول نیست. دولت ساخت مسکن را آغاز کرده است اما با این روند نمی تواند 

به نتیجه برسد.
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ما از ابزارهای 
نظارتی خود استفاده می کنیم و به صورت مرتب جلساتی را برای بررسی روند 

ساخت مسکن در کشور برگزار می کنیم .
وی درباره آخرین وضعیت طرح اجاره بهای مسکن، گفت: این طرح در دستور 
کار کمیسیون عمران مجلس شورای اســت و در حال بررسی آن هستیم 
و احتمالًا تا شــهریورماه در دستور کار صحن مجلس شورای اسلامی قرار 

می گیرد.

نخستین شب عزاداری سیدالشهدا)ع( در حرم امام)س(؛

شهاب مرادی: مردم موقعی دنبال دین می گردند که معیشتشان با آن تأمین شود
ما باید به فکر خودمان باشــیم، خودسازی کنیم، خودمان را 
بشناســیم و نقاط ضعفمان را پیدا کنیم. کسانی که در طول 
تاریخ کنار اهل بیت)ع( نتوانسته اند موفق شوند، کسانی هستند 
که خودسازی نکرده اند و با خودشان مدارا کرده اند و مبارزه 
و جهاد نکرده اند. چرا اینقدر دنیا برای آدم جذاب می شــود؟ 
افکار عمومی خیلی برای مردم کوفه مهم بود؛ مثل سیاستمداران 
کوفه که حرف مردم برای آنها مهم بود و جامعه چه چیزی را 

می پسندد و نمی پسندد، مهم بود.
یک کارشناس مسائل دینی با تأکید بر اینکه برای قیام در راه خدا اول باید دل 
آماده شود، گفت: در فضای سیاسی بعضی ها شرایط را رصد می کنند و می گویند 
از امروز ما اصولگرا یا اصلاح طلب هستیم. شاید شما توجیه کنید که بالأخره همه 
اینها در دایره نظام هستند، این آدم دارد بر خلاف باورهای خودش عمل می کند؛ 
باورش نیست، منفعتش است. آدمی که با این نظام فکری حرکت کند و بر اساس 
این نوع سازوکار ارزشگذاری قدم بردارد، حتما جلوی امام زمانش می ایستد و بعید 
است که بتواند عاقبت به خیر شود. آدمی که حیات دنیا را دوست دارد و از مرگ 

فرار می کند، شیطان با همین به او ضربه می زند.
به گزارش جماران، حجت الاســلام و المسلمین شهاب مرادی در نخستین 
شب عزاداری حضرت سیدالشهدا)ع( در حرم امام خمینی)س( گفت: هرچه از 
امام و نگاه و جایگاه امام حرف بزنیم کم اســت. نسل جدید و جوان جامعه ما 
و درصد قابل ملاحظه ای از جمعیت کشور بعد از رحلت امام به دنیا آمده اند و 
بخش قابل ملاحظه ای از جمعیت در کودکی با امام معاصر بوده اند و امام را 

فقط از تلویزیون دیده اند.

این کارشناس مسائل دینی تأکید کرد: وقتی امام با آرامش درباره حمله صدام 
حرف می زند، آن فضا را فقط باید در آن روز احساس کنید؛ خواندن آن مطلب 
در کتــاب تأثیر آن روز را ندارد. نگاه و راه امــام و ارزش هایی که او را از تمام 
افراد دیگری که مشابه او بودند متمایز کرد، چیزی است که باید بسیار در مورد 
آن سخن گفته و تأمل شود. امام به روزگار خودش چه طور نگاه می کرد؟ به 

فرصت ها چه طور نگاه می کرد؟ به مردم چه طور نگاه می کرد؟
وی با اشاره به نگاه بلند امام خمینی)س( نسبت به جایگاه تربیتی که خانم ها 
در جامعه دارند، اظهار داشــت: امام در دوره ای که روزنه ای از نور امید در دل 
افرادی که صاحب اطلاع بودند از کاهش ستم موجود وجود نداشت، با یک امید 
کامل نسبت به آینده قدم برداشت، شروع کرد و پیروز شد. برای جوانان، خانم ها 
و آقایان اگر می خواهید بدانید امام خمینی)س( انقلاب را چه زمانی شروع کرد، 
پیشنهاد می کنم حدیث اول کتاب »اربعین حدیث« را بخوانید؛ از درون خودش 
و بعد در قلوب شاگردانش. نگاه ایشان این است که مشکل اصلی ما با خودمان 

است و »اعدا عدو« را باید پیدا کنیم و با او بجنگیم.
مرادی تصریح کرد: نگاهی کنید به کوفه و قلمرو حکومت اســلام در دوره 
سیدالشهدا)ع(، چرا امام حسین)ع( اینقدر کم یار دارد؟ مشکلاتشان را با خودشان 
حل نکرده بودند. حتی کسانی که بعدا خدماتی انجام داده اند و یا مبارزاتی کرده اند 
و کشته اند و در عناوین مختلف می توانید اسامی آنها را ببینید، یا تواب بوده اند 
و یا قیام های مختلف کرده اند، لحظه ای که باید می آمدند به خاطر درگیری 
داخلی نیامدند.وی با تأکید بر اینکه برای قیام در راه خدا اول باید دل آماده شود، 
افزود: در روزگار امام حسین)ع( آدم ها خیلی درگیر بودند. در اتفاق بسیار تلخ و 
غربت شهادت مسلم بن عقیل)ع( انگار من و شما امتحان شدیم. این همه افراد 

با او بودند، چرا رهایش کردند؟ خوب است نوجوانان و جوانان این را بدانند که 
کوفه محل دشمنان اهل بیت)ع( نیست، کوفه کانون محبت است و محبین 
اهل بیت)ع( در آنجا بیشــتر است اما در شرایط مختلف رفتارهای گوناگون و 
خطا داشــتند. چرا زنده بودن اینقدر برای آنها مهم است؟ مگر چند سال بعد از 

آن زندگی کردند؟
این کارشناس مسائل دینی تأکید کرد: ما باید به فکر خودمان باشیم، خودسازی 
کنیم، خودمان را بشناسیم و نقاط ضعفمان را پیدا کنیم. کسانی که در طول تاریخ 
کنار اهل بیت)ع( نتوانسته اند موفق شوند، کسانی هستند که خودسازی نکرده 
اند و با خودشان مدارا کرده اند و مبارزه و جهاد نکرده اند. چرا اینقدر دنیا برای آدم 
جذاب می شود؟ افکار عمومی خیلی برای مردم کوفه مهم بود؛ مثل سیاستمداران 
کوفه که حرف مردم برای آنها مهم بود و جامعه چه چیزی را می پســندد و 
نمی پســندد، مهم بود.وی افزود: جامعه ای که امر به معروف و نهی از منکر 
نمی کنند و حق و باطل در آن مثل هم است و خیلی فرقی نمی گذارند، برای 
اینکه آدم ها خودشان مهم هستند و می گوید اگر من بگویم این کار غلط است 
از فلان امتیاز اجتماعی محروم می شوم. بعد مجبور می شود بر خلاف باورش به 
یک سری آدم فحش بدهد و با یک سری آدم حال و احوال کند. اگر انسان بتواند 
نفسش را مدیریت کند عزیز می ماند و ذلیل نمی میرد، خوار و خفیف نمی شود، 
با آرامش از حق دفاع می کند؛ حتی اگر کشته شود. در هر روزگاری هم این وجود 
دارد و مخصوص یک دوره خاص نیست.مرادی تصریح کرد: در فضای سیاسی 
بعضی ها شرایط رصد می کنند و می گویند از امروز ما اصولگرا یا اصلاح طلب 
هستیم. شاید شما توجیه کنید که بالأخره همه اینها در دایره نظام هستند، این 
آدم دارد بر خلاف باورهای خودش عمل می کند؛ باورش نیست، منفعتش است. 

آدمی که با این نظام فکری حرکت کند و بر اساس این نوع سازوکار ارزشگذاری 
قدم بردارد، حتما جلوی امام زمانش می ایستد و بعید است که بتواند عاقبت به 
خیر شود. آدمی که حیات دنیا را دوست دارد و از مرگ فرار می کند، شیطان با 
همین به او ضربه می زند. روز هشتم ذی حجه خیلی دور امام جمع شدند که 

ما می دانیم حق چیست و نعوذ بالله تو نمی دانی؛ کسی نگفت تو امام هستی.
وی افزود: این همه افراد از بنی هاشم در مدینه بودند و همراه امام حسین)ع( 
نیامدند. چرا نیامدند؟! ۴۰ خانواده ای که آن روز رسول خدا)ص( برای انذار دعوت 
کردند، هر یک نفر یک خاندان شده اند. من از نامه ای که امام حسین)ع( برای 
برادرشان محمد می نویسند، گلایه می فهمم. اینکه به امام بگویی چه بکن و 
چه نکن، خیرخواهی امام امت نیست و تمرد از امر امام است؛ ولی کسی چیزی 
به آنها نمی گوید. فرزندان عقیل چه فداکاری ها کردند، اما بقیه کجا بودند؟ امام 

حسین)ع( تنها است؛ هر که با او همراه شود حج او درست است.
این کارشناس مسائل دینی گفت: دنیای همه برای خودشان قشنگ است. 
گاهی آدمی که مثلا در خرابه ای زندگی می کند و کسانی که در حاشیه شهرها 
در شرایط ناجوری هستند، اگر کسی پیدا شود و بخواهد او را به خانه ای منتقل 
کند، دل کندن از آنجا برایش سخت است؛ آدم با چیزی که دارد انس می گیرد. 
ینُ لعَْقٌ عَلیَ ألَسِْنَتهِِمْ «. مردم  نیَْا، وَالدِّ امام حسین)ع( فرمودند »النَّاسَ عَبیِدُ الدُّ

موقعی دنبال دین می گردند که معیشتشان با آن تأمین شود.
وی در پایان تأکید کرد: هرکسی در خط امام است راهکاری را که امام زندگی 
کرد و آموزش داد، طی کرده؛ حاج قاسم عزیز سرباز همان مکتب است و امثال 
او و همه شهدا تربیت یافته مکتب او هستند. امام به »الله اکبر« معتقد بود و الله 

اکبر او با دیگران فرق می کرد و خیلی مفهوم و تأثیر داشت.

عضو کمیسیون برنامه بودجه، گفت :کشور ما پالایشگاه های جدیدی در حال احداث دارد 
. البته باید ظرفیت هایی ایجاد شود تا بتوان از آن بهره برد.

مساله صادرات بنزین مساله ای است که مدت زمانیست بر سر زبان ها افتاده و کار به جایی رسیده که اخبار 
ضد و نقیضی در رابطه با این موضوع در رسانه ها منتشر شد. اما موضوع تنها صادرات نیست. بلکه افزایش 
قیمت بنزین هم مساله ای است که نگرانی های تازه ای برای مردم به وجود آورده و هراس تازه ای به جان 
مسئولان انداخته است. اما ماجرا چیست؟ از یک سو مسئولان می گویند تا پایان سال بنزین افزایش قیمت 
ندارد. اما کارشناسان انرژی بر این باور تکیه زده اند که صحبت های اخیر رئیس جمهور در رسانه ملی نشان از 

گرانی بنزین در سال آینده دارد. تصمیمی سیاسی که بسیاری در انتظار نتیجه نهایی آن هستند.
بهروز محبی نجم آبادی، نماینده مجلس یازدهم و عضو کمیسیون برنامه بودجه در رابطه با این موضوع 
به گسترش نیوز می گوید: صادرات بنزین مساله جدیدی نیست. اما با توجه به اینکه فاصله تولید و مصرف 
به یکدیگر نزدیک است، امکان صادرات برای کشور ما وجود ندارد. با این وجود به نظر می رسد تلاشهای 
فراوانی برای صادرات بنزین در دستور کار است. زیرا گمرک ایران از صادرات ۳۶۶ هزار تنی بنزین به ارزش 
۱۳۳میلیون دلار در چهار ماهه امسال خبر داده است. بر اساس این گزارش، از ابتدای سال تا پایان تیرماه 

۳۶۶ هزار تن بنزین به ارزش ۱۳۳ میلیون دلار به چهار کشــور صادر شــد. امارات با خرید ۲۶۹ هزار تن، 
افغانســتان ۵۹ هزار ، عراق ۳۴ هزار و ارمنستان با ۴۰۰۰ تن، چهار کشور خریدار بنزین ایرانی در این دوره 
بوده اند. عضو کمیسیون برنامه بودجه، با اشاره به اینکه  ما باید در راستای توسعه سی ان جی ها گام برداریم در 
این زمینه توضیح داد: »کشور ما پالایشگاه های جدیدی در حال احداث دارد . البته لازم به ذکر است که باید 
از این ظرفیت استفاده کنیم.«وی اضافه کرد: »چنین اقدامی مشروط بر گسترش سی ان جی در کشورمان 
است. در چنین حالتی باید نگاه جدی تری به آن داشته باشیم. در صورتی که بتوانیم زیر ساخت های لازم را 
فراهم کنیم و  توانایی آن را داشته باشیم، می توانیم به بحث ال پی جی ها نیز ورود پیدا  کنیم که بتوانیم از اینن 

طریق می توانیم جایگزینی برای بنزین داشته باشیم.«
نماینده مجلس یازدهم تصریح کرد: »در صورت فراهم آوردن زیر ساخت ها و افزایش ال پی جی و سی ان 
جی  می توانیم صادرات بنزین داشته باشیم. نکته حایز اهمیت آنکه صادرات بنزین ارزش افزوده خوبی برای ما 

دارد و از فراورده هایی است که می توان بر روی آن حساب کرد. اما متاسفانه این مساله به زودی  قطعا به زودی 
محقق نمی شود. چرا که متاسفانه در دولت گذشته احتمامی برای آماده سازی زیر ساخت ها وجود نداشت.«

نجم آبادی با اشاه به ارزان بودن نرخ بنزین یادآور شد: »در شرایط فعلی نرخ بنزین بسیار ارزان است. البته  
نرخ بنزین به گونه ای است که روزهای گذشته در دیدار با رئیس جمهوری پیشنهادی مبنی بر رایگان سازی 

سی ان جی برای پایین آمدن پیک بنزین ارائه کرده ام.«
وی ادامه داد: »حتی اگر چنین اقدامی برای مردم صورت بگیرد تنفسی برای مردم ایجاد کنید، بگذارید مردم 
به جای استفاده از بنزین به سمت استفاده از گاز بروند. نرخ گاز را کاهش داده یا رایگان کنید. حتی در صورت 
رایگان شدن سی ان جی برای دولت مقرون به صرفه است که بنزین کمتری مصرف شود. زیرا بنزین لیتری 
۳۰۰۰تومان نرخ آزاد آن است و در حالی که بیش از ۴ هزار تومان برای خرید نیم لیتر آب باید پرداخت کرد.«

نماینده مجلس یازدهم در خاتمه با اشاره به اینک نرخ بنزین تاثیر مستقیم بر معیشت مردم دارد، اضافه کرد: 
»بدون شک افزایش نرخ بنزین رابطه  مستقیم  با معیشت مردم دارد. ورود به سوخت و بیشتر اتفاقاتی که در 
ایران می افتد تورم انتظاری و پایه ها نباید به این میزان تغییر می کرد. و بنزین تاثیر زیادی بر تور انتظاری دارد ما 

معتقدیم که درحال حاضر بنزین را باید جایگزین کنیم تا گران.«

گاز را رایگان کنید 
نماینده مجلس یازدهم عنوان کرد؛

عضو کمیســیون امور داخلی و شورا های مجلس 
گفت: تخصیص ۱ میلیارد دلار ارز دولتی به واردات 
خودرو، باعث ایجاد رانت و فساد می شود و این رقم 
اگر تقسیم بر ۲۰ هزار دلار شود تقریبا ۵۰ هزار 

خودرو می شود که تاثیری در بازار ندارد.
به گزارش اقتصادآنلاین، جلال رشیدی کوچی گفت: آئین 
نامه واردات خودرو در ۱۰ بند در وزارت صنایع تصویب شــده 
است، یکی از بند های این آئین نامه به تخصیص یک میلیارد 
دلار ارز دولتی یعنی ارزی که از طرف دولت و بانک مرکزی 

تخصیص پیدا می کند برای واردات خودرو اشاره دارد.
عضو کمیسیون امور داخلی و شورا های مجلس افزود: اکنون 
اگر آئین نامه واردات خودرو با تاخیر اجرا می شود دلیل این است 
که بانک مرکزی روی این بند و تخصیص این مبلغ صحبت 
دارد، نکته مهم این است که لازم نیست دولت برای واردات، 

ارز تخصیص دهد چرا که باعث ایجاد رانت و فساد می شود.

رشیدی کوچی در ادامه گفت: این سقفی که در نظر گرفته 
شده یعنی یک میلیارد دلار، اگر تقسیم بر ۲۰ هزار دلار شود 
تقریبا ۵۰ هزار خودرو می شــود که این میزان تاثیری در بازار 
ندارد، اعتقاد بر این است که لزوما اجبار و الزامی در تخصیص 

ارز دولتی برای واردات نیست.
عضو کمیســیون امور داخلی و شــورا های مجلس افزود: 
ســرمایه داران بزرگــی در خارج داریم که ایرانی هســتند و 
تمایل دارند ســرمایه خود را در ایــران به کار ببندند، چرا که 
هم یک بازار پرکشــش است هم اینکه وقتی سرمایه تبدیل 
به خودرو شود، در سود حاصل از خودرو ها می توان با مدیریت 
در چرخه تولید حفظ شــود و به عنوان خدمات پس از فروش 
چرخــش و گردش مالی را حفــظ کنیم.به گفته این نماینده 
مجلس، باید از ظرفیت ارز با منشــا خارجی استفاده کنیم که 
 کم نداریم و در کنار آن باید این ســقف های اختصاص یافته

 برداشته شود.

آمار ها نشان می دهد تورم نقطه به نقطه روغن در تیر ماه ۳۲۷ درصد بوده که 
سهم بیشتر این افزایش متأثر از جهش قیمتی این کالا در خرداد ماه بوده است.

تورم اقلام خوراکی در دو ماه اخیر بسیار بالا بوده، به گونه ای تورم ماهانه خوراکی ها، آشامیدنی ها 
و دخانیات در خرداد ماه امســال بالغ بر ۲۵ درصد به ثبت رســیده است، با وجود اینکه اکنون این 
نرخ در تیر ماه کمی تعدیل شــده و به ۵.۷ درصد رســیده، اما هنوز هم در زمره تورم های بالای 
ماهانه محسوب می شود. به همین جهت در خرداد و تیر ماه، الخصوص در خرداد شاهد افزایش 
شدید قیمت کالا های خوراکی اساسی بوده ایم. به عنوان مثال تورم ماهانه روغن در خرداد حدود 

۲۵۰ درصد برآورد شده، به بیان ساده تر تنها در عرض یکماه قیمت روغن ۳.۵ برابر شده است.
علت عمده تورم این کالا ها در دو ماه اخیر، سیاست اصلاح قیمت کالا های اساسی دانشته شده، 
این جراحی اقتصادی دولت باعث شد تا قیمت چند قلم از کالا جهش داشته باشد، البته این افزایش 
قیمت تنها به این چند قلم ختم نشد و سایر کالا ها نیر به دنبال آن جهش قیمت را تجربه کردند. 
البتــه در تیر ماه تا حدودی زیادی تورم این اقلام کاهش یافته، اما همچنان تورم نقطه به نقطه 
کالاهای اساســی خوراکی روندی صعودی دارد. در این گزارش به بررسی تورم ماهانه و نقطه به 
نقطه کالاهای اساسی در تیر ماه ۱۴۰۱ پرداخته شده است. تورم نقطه به نقطه روغن مایع در تیر 
ماه ۳۲۷.۵ درصد برآورد شده، به بیان دیگر قیمت روغن در تیر امسال نسبت به تیر سال گذشته ۴.۳ 
برابر شده است. این تورم بالاترین تورم رقم خورده در میان تمامی کالا های اساسی محسوب می 
شود، در جایگاه دوم نیز روغن جامد قرار دارد. بررسی ها نشان اوج گرانی روغن متآثر از چند ماه اخیر 

بوده و با سیاست حذف ارز ترجیحی این اتفاق رخ داده است. البته با توجه به اینکه اوکراین و روسیه 
تامین کننده قسمت عمده از نیاز دانه های روغنی جهان هستند، جنگ میان این دو کشور باعث 
شده تا تولید روغن با مشکل مواجه شود و قیمت این کالا افزایش یابد.برنج ایرانی نیز در زمره کالا 
هایی قرار دارد که در یکسال گذشته تورم بسیار بالایی را تجربه کرده، تورم نقطه به نقطه این کالا 
در تیر ماه بالغ بر ۱۸۸ درصد برآورد شده است. اما تورم برنج خارجی به نسبت بسیار پایین تر بوده 
و تورم نقطه ای ۵۴.۵ درصدی را در نخستین ماه تابستان جاری به ثبت رسانده. آمار ها نشان می 
دهد بین گوشت قرمز و گوشت مرغ، تورم مرغ به شکل قابل توجهی در یکسال گذشته بالاتر بوده 
است، به گونه ای که تورم نقطه ای گوشت قرمز گوسفندی ۳۶.۸ درصد و گوشت مرغ ۱۰۳ درصد 
به ثبت رسیده است. بر اساس اقتصاد خرد این دو کالا جانشین هم محسوب می شود و گران شدن 
یکی بایستی موجب مصرف دیگری شود اما با توجه به اینکه قیمت گوشت قرمز گوسفندی بسیار 
بالاست به نطر نمی رسد این کالا توانسته باشد به توجه به شرایط کنونی جامعه جانشین مرغ در 
سفره های مردم شود.رشد قیمت مرغ ماشینی در تیر ماه ۲۶.۱ درصد برآورد شده که بالاترین رشد 
ماهانه قیمت در بین کالاهای اساسی خوراکی محسوب می شود، این در حالیست که تورم گوشت 
قرمز گوسفندی در ماه گذشته صفر درصد بوده و این کالا هیچگونه افزایش قیمتی را تجربه نکرده 
است.اما نکته جالب تورم روغن مایع در تیر ماه است، افزایش این کالا در تیر تنها ۲ درصد برآورد 
شده، این در حالیست که در خرداد ماه حدود ۲۵۰ درصد تورم ماهانه را تجربه کرده است، به نظر 

می رشد تمام جهش قیمتی روغن در خرداد ماه تخلیه شده است. 

یک میلیارد دلار ارز دولتی برای واردات 
خودرو یعنی رانت و فساد

نماینده مجلس؛

 پرواز قیمت ها در یکسال اخیر
انفجار تورم در تیرماه 1401 

عادل نجف زاده عضو کمیسیون عمران مجلس 
گفت: بســیاری از جاده ها، مواصلات و شریانات 
اصلی و فرعی روستایی ما دچار مشکل هستند؛ ما 
زمان را از دســت دادیم و مجلس در این رابطه از 
وزارت راه دلگیر است؛ به ویژه اینکه، اعتقاد بنده 
این اســت که امروز گره اصلی مشکلات دولت 
سیزدهم تنها در سازمان برنامه و بودجه متمرکز 

است.
کارنامه اقتصادی دولت در یکسالی آن، این روزها محل بحث 
محافل سیاسی و رسانه است. در این باره عادل نجف زاده عضو 
کمیسیون عمران به جماران گفت: عملکرد دولت در حوزه ی 
عمرانی بســیار بد بوده اســت؛ با روشی که ســازمان برنامه 
و بودجه بــرای تزریق بودجه در نظر گرفته اســت ما فصل 
کار را از دســت دادیم. برخلاف عزم جدی دولت ســیزدهم 
برای ارتقاء زیرســاخت های کشور، متاسفانه در حوزه عمرانی 
خبرهای خوبی نمی شنویم. لازم است عزم جدی  و هم افزایی 
بیشــتر بین نهادهای مختلف دولت وجود داشــته باشــد و 
 مجلس هم تا این لحظه ثابت کرده با تمام قوا در کنار دولت

 است.

گره اصلی مشکلات دولت سیزدهم تنها در 
سازمان برنامه و بودجه متمرکز است

 وی ادامه داد: بسیاری از جاده ها، مواصلات و شریانات اصلی 

و فرعی روســتایی ما دچار مشکل هستند؛ ما زمان را از دست 
دادیم و مجلس در این رابطه از وزارت راه دلگیر است؛ به ویژه 
اینکه، اعتقاد بنده این است که امروز گره اصلی مشکلات دولت 

سیزدهم تنها در سازمان برنامه و بودجه متمرکز است.
 نجف زاده در خصوص مقصر جلوه دادن دولت دوازدهم از سوی 
برخی وزرا، افزود: نمی توانیم کم کاری های خود را به گذشــته 
برگردانیم. مدت زمان طولانی از دولت قبل گذشته است و مجلس 
یازدهم نیز بودجه را بر اساس نقطه نظرات دولت سیزدهم بسته 
است. قطعا کم کار ی ها و ترک فعل های گذشته موثر هستند تا 
دولت جدید بتواند خلاء های قبلــی را پر کند، ولی این را توان 
بهانه ی »سکوت عمرانی کشور «حساب کرد؛ چرا که در حال 
حاضر بسیاری از پروژ های عمرانی کشور در سکوت مطلق هستند.
 ما اعلام آمادگی کردیم که در کنار دولت باشیم،

 اما عهد اخوت با دولت نبسته ایم
 عضو کمیســیون عمران مجلس تاکید کرد: ما در مجلس 
یازدهم بر حسب ماموریت حضرت آقا قرار شد در کنار دولت قرار 
بگیریم تا دولت جهادی و انقلابی به پروژه های موجود کشور 
با ارتقاء زیرساخت ها  شتاب بدهد و همچنین رفع مشکلات 
مردم به خصوص در حوزه معاش، قیمت گذاری، کنترل بازار 
ارز، حمایت دهی بانک ها به سمت اقتصاد مولد کشور پیش برود، 
ولی متاسفانه تا این لحظه توفیق چندانی حاصل نشد و آستانه 
صبر مجلس در حد معین است. ما اعلام آمادگی کردیم که در 

کنار دولت باشیم اما عهد اخوت با دولت نبسته ایم.
در چند دهه گذشته در حوزه حکمرانی، محیط زیستی کشور 
دچار مشکل بودیم و امروز هم با همان روش ادامه می دهیم

 وی در آخر به موضوع سیلاب ها پرداخت و با بیان اینکه مشکل 
سیلاب ها به چندین دهه گذشته در کشور بر می گردد، یادآور شد: ما 
از قبل در حوزه منابع خاک کشور و مدیریت منابع آب دچار مشکل 
بودیم و این مشکل به تمام وزراتخانه های مرتبط برمی گردد. اگر آمار 
جهانی را نگاه کنیم ایران جزو کشورهایی است که در فرسایش خاک 
جزو کشورهای پیشرو است و این نشان گر آن است که ما در رعایت 
اصول منابع خاک دچار مشکل هستیم.نجف زاده گفت: امروز اگر در 
چله تابستان به ازای هر بارش کوچکی سیلاب عظیمی رخ می دهد 
نشان از این دارد که ما در این حوزه دچار مشکل هستیم. بنابراین نیاز 
به فرافکنی بین نهادها وجود ندارد؛ دولت باید یک استراتژیک جدی 
بین تمام نهادهای زیربط در حوزه کشاورزی، تغییر الگوی کشت، 
مدیریت منابع آب ایجاد کند. از سویی ما با فرونشست مواجه و از 
سوی دیگر منابع آب کشور در حال تمام شدن است. ما باید منابع 
جدید آب را در کشور به ویژه منابع آب کارست مورد اکتشاف قرار 
دهیم. در چند دهه گذشته در حوزه حکمرانی، محیط زیستی کشور 

دچار مشکل بودیم و امروز هم با همان روش ادامه می دهیم.

عضو کمیسیون عمران: 

بسیاری از پروژ های عمرانی کشور در سکوت مطلق هستند


